
  وزير آموزش و پرورش گفت: اساسنامه صندوق ذخيره فرهنگيان 
اصلاح مي شود. هم اكنون تيمي از سازمان بازرسي در صندوق مستقر 
شده كه تاكنون سابقه نداشته اس��ت. ۲۷ سال از عمر صندوق ذخيره 
فرهنگيان مي گذرد، اما چون خصوصي تلقي مي شد، سازمان بازرسي 

به آن ورود نكرده است!
   سازمان ثبت احوال كشور اعلام كرد: بر اساس آمار اوليه مركز رصد 

جمعيت كشور پس از سه دهه، آمار طلاق در كشور كاهشي شد. 
  مع��اون وزير آم��وزش و پرورش گف��ت: از س��ال تحصيلي جديد، 
فوق برنامه مدارس غيردولتي 40 درصد ش��هريه اس��ت و شهريه هم 
براساس آيتم هايي كه با سازمان هاي نظارتي هماهنگ كرديم، تعيين 

مي شود. 
  دبير انجمن باروري و ناباروري ايران با بيان اينكه ۲0 درصد زوج هاي 
ايراني در كشور نابارور هستند، گفت: حرارت موبايل، لپ تاپ و مشاغلي 
مانند كار در نانوايي، جوش��كاري و آجرپزي باعث ناباروري در مردان 

مي شود. 

اين است »دختر آرماني« ايران!
شاداب، خندان و اميدوار؛ اين واقعيت دختران ايران است، از ديروز تا 
امروز و فردا. وراي همه آنچه رسانه هاي پروژه بگير و كارفرما پذير مدام 
پمپاژ مي كنند، دختران و زنان اين مرز و بوم  قرن هاست كه نسل پرورند 
و تمدن ساز. درست به همين دليل است كه غرب و شرق فكري، مدام 
تلاش مي كند رشته هاي دختران و زنان ايران را پنبه كند، اما نتوانسته 

و نمي توانند. 
اين الگوي سوم كه نوپايي خود را طي كرده است، اكنون استوارتر از هر 
زمان ديگري طي طريق مي كند، تشخص يافته و راهبر شده است، چه 
در علم و دانش بنيان، چه در ورزش و اقتصاد و چه در اجتماع و سياست. 

دختر ايراني، بالنده و درخشان است. 
خانواده ايراني مديون اين دختران و زنان است. در بزنگاه ها، اثرگذاري 
جامعه زنان مسلمان ايراني بيش��تر رخ نمايي مي كند. از دفاع مقدس 
گرفته تا كرونا و حتي آش��وب ها؛ حرف اول و آخ��ر را همين دختراني 
مي زنند كه اغيار آنها را محصور در سوءجنبش هاي خياباني مي خواهند، 
اما فرهيختگي زنان ما آب پاكي را روي دست همه ريخته است. معلوم 

است كه اين سرزندگي، حسادت ها را برمي انگيزاند. 
اول از همه آنهايي كه به گرد دختران ما نمي رسند صف بندي مي كنند 
تا بلكه بتوانند دختران و زنان ايراني را زمين گير كنند، اما زهي خيال 
باطل! پس از آن، فكرهاي پليد و منجمدي كه نسخه هاي منسوخ شده 
را نشخوار مي كنند، مترصد به دام انداختن دختران ما هستند، اما باز 

هم زهي خيال باطل!
خلاصه كه فردا، روز دختر است. روز همه اين دختراني كه ديگر بي هيچ 
حرف و حديثي الگو شده اند. رئيس جمهور روز گذشته در مراسم »دختر 
آرماني« به پاسداشت همين دختران و زنان حضور يافت و سخنراني 
كرد. رئيسي با تأكيد بر اينكه دختران صاحبان انديشه فردا هستند، بيان 
كرد: ما نگاه مغرب زمين را در مورد زن و دختر نمي پذيريم، زيرا يك نگاه 
ابزاري است، آن نگاهي كه مي خواهد زن را از جامعه و نقش آفريني جدا 

كند را هم نمي پسنديم، زيرا منزوي كردن زنان را قبول نداريم. 
رئيسي خاطرنشان كرد: امروز فقط به شكل نمادين روز دختر نامگذاري 
شده و بايد همه روزها، هفته ها و ماه ها را روز دختران بدانيم و قدردان 
زنان و دختران باش��يم، همچنان كه پيامبر، امامان و پيش��وايان ما و 
ش��هداي عاليقدر ما اينگونه عمل كردند و بايد ايش��ان را الگوي خود 

قرار دهيم. 
رئيس جمهور با اظهار اميدواري نس��بت به اينكه كش��وري كه به نام 
قرآن و دين و به نام حضرت فاطمه معصوم��ه تلاش كرده پرچم دين 
را برافرازد، بتواند در عرصه هاي مختلف پيش��رفت كن��د و آينده را به 
دست شما دختران و جوانان ايران اس��لامي پرافتخار رقم بزند، گفت: 
ما هم به عنوان دولت در خدمت شما هستيم و به خدمتگزاري به شما 

افتخار مي كنيم. 

يك�ي از بخش هاي فص�ل نظام مديري�ت، اجراي 
برنامه تحول »در س�ند اخير تح�ول و تعالي قوه 
قضائيه« كارگروه تعرفه گذاري خدمات قوه قضائيه 
به منظ�ور بررس�ي جام�ع تعرفه ه�اي مربوط به 
خدمات حقوقي، ثبتي و ارائه پيش�نهاد به رئيس 
قوه قضائيه براي تغيير س�الانه آنهاس�ت، اتفاقي 
كه اكنون در مورد تعرفه حق التحرير دفاتر اسناد 
رسمي توسط سازمان ثبت و كانون سردفتران در 
حال پيگيري است. هرچند در شرايط تورم فعلي 
كشور موضوع افزايش تعرفه هاي حق التحرير نيز 
خيلي دور از ذهن نيس�ت، اما واقعيت اين اس�ت 
كه در نبود عدالت در توزيع اس�ناد رسمي، دفاتر 
كم درآمد اسناد رسمي اكنون تبديل به دستاويزي 
براي افزاي�ش درآمد دفات�ر پردرآمد ش�ده اند. 

همزمان با انتصاب حجت الاس��لام خليلي به سمت 
مع��اون اولي ق��وه قضائي��ه، خنداني رئي��س كانون 
س��ردفتران و دفترياران با وي ديدار داشت و يكي از 
مسائلي كه در اين ديدار از حجت الاسلام خليلي مورد 
مطالبه قرار گرفت، بحث افزايش تعرفه حق التحرير 
دفاتر اس��ناد رس��مي بود. معاون اول قوه قضائيه در 
اين ديدار با اش��اره به جايگاه دفاتر اس��ناد رس��مي 
در م��ورد افزايش تعرفه ها تأكيد كرد: قطعاً بررس��ي 
كارشناس��ي در اين خصوص انجام خواهد ش��د و بنا 
بر اين است كه تمامي كارها به سرعت و بدون اتلاف 

وقت انجام شود. 
وي همچنين با اشاره به اينكه به تازگي به عنوان معاون 
اول قوه قضائيه منصوب شده است، اظهار داشت: نياز به 
زمان براي بررسي بسياري از امور خواهد بود تا در آينده 
همه چيز با نظم و وفق قانون جلو برود. مدت اندكي بعد 
از اين ديدار سخنگوي شوراي عالي كانون ها و جوامع 
سردفتري كشور با تأكيد بر اينكه تعديل حق التحرير 
دفاتر اسناد رسمي مراحل نهايي خود را سپري مي كند، 
اظهار كرد: شخصاً ش��اهد پيگيري ها هستم، بنابراين 
صبر مي كنيم تا ان ش��اءلله اين مش��كل نيز با درايت 

مسئولان مرتفع شود. 
حق التحري��ر دفات��ر اس��ناد رس��مي در حقيق��ت، 
حق الزحمه تنظيم سند در دفاتر اسناد رسمي است 
كه پس از تنظيم سند دريافت مي شود. ماده 54قانون 
دفاتر اسناد رسمي مصوب ۱۳54 و اصلاحي ۱۳۷۳ 
ميزان حق التحرير را طبق تعرفه تعيين شده وزارت 
دادگستري اعلام كرده كه بايد هر چهار سال يك بار 
مورد بررس��ي مجدد قرار گيرد و در  صورت اقتضا در 
آن تجديدنظر ش��ود. همين مس��ئله تجديدنظر در 
هزينه حق التحرير اس��ت كه اين روزها مورد مطالبه 
زياد كانون سردفتران و دفترياران قرار گرفته است. 
هرچند كه مشخص است وضعيت تورم در سال 54 
با وضعيت الان متفاوت بوده و طبيعت��اً اگر بخواهد 
وضعيت امروز م��ورد توجه قرار بگي��رد بايد مثلًا هر 
دو سال يك بار اين افزايش تعرفه انجام شود، ولي در 

مبحث حق التحرير مسئله ديگري نيز وجود دارد. 
متأسفانه در اصلاحيه آيين نامه قانون دفاتر كه سال 
۱400 به تصويب رسيد، قرار شد به جاي چهار سال 
هر سال ميزان حق التحرير را به ميزان تورم افزايش 

دهند. 
 ملزومات افزايش حق التحرير

هرچند كه اين حق سردفتران است كه به نسبت تورم 
افزايش حق التحرير نيز اتفاق بيفتد، ولي مقدمات و 
ملزوماتي در اين افزايش تعرفه بايد مورد توجه قرار 
بگيرد؛ اولاً در حالي مس��ئولان صنفي براي افزايش 
فوري تعرفه ها، درآمد بس��يار پايي��ن برخي از دفاتر 
اس��ناد رس��مي را به عنوان دليل اعلام مي كنند كه 
ساليان سال است در پاس��خ به خواسته شفاف شدن 

درآمدها س��كوت كرده اند و اجازه نداده اند مشخص 
شود چند دهك و چند درصد از سردفتران زير خط 
فقر درآمدي هستند كه اين افراد مدعي هستند خيلي 
از سردفتران گرفتار آن شده اند تا مشخص شود نياز 

واقعي به افزايش چقدر است. 
مسئله بعدي كه بايد مورد توجه قرار گيرد اين است 
كه برقراري عدال��ت بايد مقدم ب��ر افزايش تعرفه ها 
باش��د و پيش از آنكه حق التحري��ر افزايش پيدا كند 
بايد مسئله تقسيم اسناد كه از س��ال ۱۳56 مصوبه 
هيئت دول��ت را دارد، اجرايي ش��ود. در حالي كه از 
سال ۱۳99 با تعيين قانون س��قف درآمد تلاش شد 
تا تعداد س��ردفتران كم درآمد كاهش پيدا كند، ولي 
هنوز نسبت به مصوبه تقس��يم اسناد مقاومت وجود 
دارد، مسئله اي كه اگر به درس��تي انجام شود نياز به 
مقدار و همچنين دفعات افزايش تعرفه حق التحرير 

به شدت كاهش پيدا خواهد. 
 دهه های بي قانون در تقسيم اسناد

در بحث تقسيم اس��ناد دهه هاس��ت كه بي قانوني و 
بي عدالتي در جريان است. در حالي كه از سال ۱۳56 
مصوبه هيئت دولت براي تقس��يم اسناد دولتي بين 
دفاتر اسناد رس��مي وجود دارد، ولي طي اين سال ها 
در هيچ جايي گزارشي در مورد تقسيم اين اسناد ارائه 
نشده اس��ت. حتي اينكه مصوبه تقسيم اسناد بعد از 
نزديك به 4۷ سال تبديل به قانون نشده نيز به خودي 
خود مي تواند موضوعي قابل توجه باشد. در حالي كه 
از مسئولان توزيع اسناد يعني ادارات دولتي، بانك ها 
و شهرداري هاي به خوبي مي دانند كه تقسيم اسناد 
محل لغزشگاه است و كس��اني كه انتخاب مي شوند 
بايد افرادي به دور از زد و بند يا رش��وه باشند تا مبادا 
با توزيع اس��ناد بين برخي از دفاتر خاص شائبه رانت 
يا شبكه س��ازي به وجود بيايد و اين نش��ان مي دهد 
موضوع تقسيم اسناد چقدر مي تواند مشكل ساز باشد 
كه البته اخبار بس��ياري نيز در خص��وص اين موارد 

منتشر شده است. 
از سوي ديگر اين تقسيم نشدن اسناد دولتي در ميان 
دفاتر اس��ناد رسمي در مورد س��ردفتران نيز مسئله 
ايجاد كرده و ساليان سال است كه عدم توزيع عادلانه 
اسناد موجب شده بخش اندكي از دفاتر اسناد، اسناد 
بسيار زياد دولتي داشته باشند و بخش زيادي از دفاتر 
اسناد رس��مي تعداد بسيار كمي از اس��ناد دولتي را 
ثبت كنند كه اين مس��ئله مورد اعتراض قرار گرفته 
اس��ت. مثلًا اينكه طي ي��ك دهه در يك ش��هر دو يا 
سه دفترخانه تمام اس��ناد چند بانك يا چند اداره در 
آن ش��هر را تنظيم كنند عملًا رانتي است كه درآمد 
نجومي را براي آنها رقم مي زند و از طرف ديگر عملًا 
بخش قابل توجه��ي از دفاتر ديگ��ر را از درآمدهاي 

موجود محروم مي كند. 
 ضرورت تصويب تقسيم اسناد در مجلس

با توجه به آنچه در بالا گفته ش��د در اينجا اين سؤال 
مطرح مي ش��ود كه چرا ب��ا وجود اينكه 4۷ س��ال از 
مصوبه هيئت دولت گذشته هنوز اين مصوبه تبديل 
به قانون نشده است؟! ضرورت قانون شدن اين مصوبه 
در آنجا خود را نش��ان مي دهد كه در ش��رايطي كه 
مصوبه هيئت دولت ضمان��ت اجرايی قوي ندارد و به 
همين دليل نيز تا الان اجرايی نش��ده، قانون مصوب 
مجلس از ضمانت اجرايی بيشتري برخوردار است و 
مي تواند مسئله عدم شفافيت تقسيم اسناد را برطرف 
كند و براي بي عدالتي ها و بي قانوني هايي كه استمرار 
پيدا كرده است، چاره انديشي كند. مشخص است كه 
با تبديل به قانون شدن مصوبه، ضمن ضمانت اجراي 
درستي كه مي تواند داشته باشد، حتي امكان تعميم 
آن به س��اير ادارات و بانك هاي خصوصي نيز وجود 
دارد و همه اينها در حالي اس��ت كه بيش از ۱5 سال 

است كه بحث اصلاح قانون اسناد رسمي مطرح شده 
و يكي از مباحث مهم اين قانون، بحث تقسيم اسناد 
است كه دائم اين خواسته توسط سردفتران مطالبه و 

البته به آن بي توجهي شده است. 
 تأثير تقسيم اسناد بر درآمد سردفتران

ادعا مي ش��ود حتي اگ��ر طبق مصوبه س��ال ۱۳56 
هيئت وزيران اسناد مش��مول از جمله اسناد ادارات 
و بانك ه��اي دولت��ي، ش��هرداري ها، اجرائيه ه��اي 
دادگس��تري و نهاده��اي دولتي ديگ��ري بين دفاتر 
اسناد رسمي تقسيم ش��وند تعداد آنها آنقدر نخواهد 
بود كه تكاپوي درآمد مكفي هم��ه دفاتر را بدهد. در 
پاسخ بايد خاطرنشان كرد به غير از اينكه با اصلاحات 
لازم قانون و تعميم اسناد مشمول تقسيم خواهد شد 
بخش هاي زيادي به اين اسناد اضافه خواهد شد و از 
سوي ديگر با توجه به شفاف نبودن اطلاعات در اين 
زمينه تخمين هاي مطرح ش��ده در مورد اين اسناد 
قابل پذيرش نيس��ت؛ در ش��رايطي كه بخش عمده 
درآمد بس��ياري از دفاتر پردرآمد از همين اس��نادي 
اس��ت كه بايد بين همه دفاتر توزيع شود، به راحتي 
ادعاي مكفي نبودن اس��ناد قابل قبول نيست. البته 
بارها درخواست ش��فافيت در اين زمينه نيز انجام و 
مطرح شده اس��ت، مثلًا حداقل اعلام شود چه تعداد 
از دفاتر بيش��تر از ۲00 ميليون تومان در ماه دارند يا 
كمتر از فلان مبلغ مربوط به چه تعداد از دفاتر است. 
عملًا عدم اعلام همين مس��ائل خود شائبه برانگيز و 

شبهه انگيز است. 
 تنها مصوبه ضدرانت اسناد رسمي

جاي تأسف بسيار اس��ت كه تنها مصوبه ضدرانت در 

بحث اسناد رس��مي مربوط به س��ال ۱۳56 و زمان 
طاغوت است و با گذشت 4۷ س��ال از اين مصوبه نه 
تنها تبديل به قانون نش��ده، بلكه با مقاومت هايي از 
طرف كس��اني مواجه هس��تيم كه ذي نفع هستند. 
ذي نفعاني كه البته هم در طرف مرجع انجام اس��ناد 
كه دفاتر اسناد رسمي باش��ند و هم در طرف توزيع 

اسناد هستند. 
گفتني است، اين موضوع توزيع اسناد نه تنها توسط 
س��امانه هاي جدي��دي كه س��ازمان ثب��ت و كانون 
س��ردفتران در حال راه اندازي آن هستند قابل انجام 
اس��ت، بلكه اتفاقاً توسط س��امانه هاي قبلي نيز قابل 
انجام بود، ولي متأس��فانه عزمي در ميان مسئوليني 
كه اين سامانه ها را معرفي مي كنند يا بخشنامه هايي 
كه صادر مي شود، مشاهده نمي شود و حتي در مورد 
اين مسئله صحبت از راهكارهاي جديد نيز در ميان 
نيست. حتي با وجود اينكه مثلًا گفته شده متقاضيان 
ثبت اس��ناد با كمك هوش مصنوع��ي می توانند در 
سكوي كاتب كه اخيراً راه اندازي شده است به شكل 
غيرحضوري مورد پذيرش ق��رار گيرند، چون به نظر 
نمي رسد كه دغدغه اساسي مسئولان سازمان ثبت 
و كانون س��ردفتران بحث عدالت و توزي��ع درآمد يا 
مراعات سردفتران ضعيف باشد در اين سامانه نيز اين 

مسئله اجرايي شود. 
اين بدبيني از آنجا نش��ئت مي گي��رد كه حتي امروز 
هم اصلًا نيازي به اينكه نرم افزار يا س��كوي جديدي 
براي توزيع درآمد بين سردفتران اتفاق بيفتد، نيست 
و بعد از اينكه س��امانه ثبت الكترونيك اسناد رسمي 
در سال 9۲ راه اندازي شد، مديركل سابق ثبت اسناد 
خراس��ان رضوي با توجه به بي عدالتي كه در توزيع 
درآمدها ديده بود، طي نامه اي به اداره كل امور اسناد 
و سردفتران تهران درخواست كرد از اين سامانه براي 
توزيع عادلانه اس��ناد استفاده ش��ود كه در جواب به 
شكل رس��مي پاس��خ گرفت، يكي از مباحثي كه در 
اصلاح قانون اس��ناد مورد بررسي قرار خواهد گرفت 
همين بحث تقسيم اسناد از طريق سامانه ثبت اسناد 
الكترونيك اسناد است، ولي متأسفانه بعد از ۱۱ سال 
از راه اندازي اين س��امانه به منظور تقس��يم اسناد از 
اين سامانه استفاده نمي ش��ود و با كم كاري يا قصور 
مسئولان در بحث آماردهي مواجه هستيم تا مشخص 
نشود مثلًا در كلانش��هر تهران يا هر شهر ديگري به 
عنوان نمونه يك بانك دولتي مانند س��په چه تعداد 
سند دارد و چند درصد از اين اس��ناد بين چند دفتر 

اسناد رسمي توزيع شده است. 

 سندگريزي در نتيجه افزايش تعرفه ها
در شرايطي كه همانطور كه گفته ش��د دهه هاست به 
مسئله تقسيم اس��ناد بين دفاتر اس��ناد رسمي آنگونه 
كه بايد توجه نش��ده تا آنجا كه ش��اهد بي عدالتي هاي 
گسترده ای ميان دفاتر اسناد رسمي هستيم. بايد توجه 
داشت اكنون كه بحث افزايش تعرفه ها براي كمك به 
دفاتر كم درآمد مطرح ش��ده، يكي از مشكلات مهم در 
خصوص بحث افزايش تعرفه هاي حق التحرير افزايش 
ميل افراد به س��ندگريزي اس��ت و اصولاً اگر تعرفه ها 
افزايش پيدا كند، ممكن اس��ت گريز از اسناد را در پي 
داشته باشد. در شرايطي كه بحث بي اعتباري قولنامه ها 
مطرح اس��ت و مجلس بنا بر سياس��ت هاي كلي نظام 
به دنبال ترغيب مردم به ثبت اس��ناد رس��مي است تا 
توسعه اسناد رسمي داشته باشيم، اين اتفاق مي تواند 
مشكلات زيادي را ايجاد كند و اين سؤال مطرح مي شود 
كه آيا منطقي است براي اينكه درآمدهای حداقلي كه 
تعداد آنها نيز مشخص نيست و نمي دانيم مثلًا 5 يا ۱0 
درصد از سردفتران هستند با افزايش تعرفه ها به مردم 
فشاري بياوريم كه يكي از آسيب هاي آن اين باشد كه 
مردم از اسناد رسمي  گريزان شوند. البته مشخص است 
كه حق الزحمه برخ��ي از خدمات مانند كپي برابر اصل 
كردن اس��ناد كه تعرفه هزار و 500 توماني دارد، عملًا 
موجب ش��ده يا برخي از دفاتر انجام ندهند يا اگر انجام 
مي دهند هزينه بيشتري را مطالبه كنند و در مجموع 
نيز به نظر نمي رسد هزينه اي كه الان براي ثبت اسناد 
گرفته مي شود غيرمنطقي باشد، ولي بحث مهم بر سر 
افزايش اين حق الزحمه اس��ت كه ب��ه بهانه غيرموجه 
افزايش غيرموجه نداشته باشيم، وگرنه به نظر نمي رسد 
حق التحرير ثبت انواع اسنادي كه وجود دارد الان بيش 
از اندازه باشد و حتي اگر افزايش معقولي نيز داشته باشد 
موجب نمي شود كه مردم از ثبت اسناد فراري شوند، ولي 
اگر بهانه افزايش توان مالي دفاتر ضعيف باشد، ممكن 
است اين افزايش زياد باش��د كه البته با روش ناعادلانه 
فعلي سود آن دوباره به جيب دفاتر پركار می رود. بالاخره 
يكي از نگراني ها اين است كه با اين توجيه كه عده اي از 
س��ردفتران درآمد كمي دارند يك افزايش غيرمنطقي 

نداشته باشيم. 
 جمع بندي

اي��ن ي��ادآوري خال��ي از لطف نيس��ت ك��ه آيت الله 
صافي گلپايگان��ي)ره( زماني كه دبير ش��وراي نگهبان 
بودند، سال 65 در پاس��خ به مجلس كه پرسيده بودند 
اگر كانون سردفتران براي بازنشسته ها يا مخارج خود 
درآمدي ندارد، اين مسئله مبناي افزايش تعرفه ها قرار 
گيرد، نظر ش��وراي نگهبان را اينگونه نوشته بودند كه 
مزدعمل بايد به نسبت ارزش عمل باشد و ارزش عمل هم 
بايد به نسبت زماني كه صرف مي شود و ميزان تخصصي 
كه ارائه كنندمی گردد، معلوم می شود، يعني اينكه نياز 
سردفتران يا كانون سردفتران چقدر است، ارتباطي به 
مردم ندارد، بلكه بايد ديد ارزش يك عمل چقدر است و 

متناسب با آن هزينه حق التحرير را قرار داد. 
در مجموع ما يك بار در تمام اين سال ها نياز داريم يك 
نفر يا هيئت يا سازمان مس��ئولي با توجه به آمار خيلي 
سهل الوصول كه مي توانند از س��امانه ثبت الكترونيك 
اسناد استخراج كنند، دهك بندي درآمد دفاتر اسناد 
رس��مي را اعلام كند. البته به نظر مي رس��د دليل عدم 
انجام اين كار تاكنون هم خيلي مش��خص است، چون 
درآمدهاي كلان��ي وجود دارد كه اگ��ر اين درآمدهاي 
كلان بين همه دفاتر سرشكن ش��ود، توان مالي دفاتر 
اسناد رسمي خيلي بيشتر از دفاتر ضعيف و دفاتري كه 
قرار است اضافه شود، خواهد شد و حتي هزاران نفر ديگر 

نيز مي توانند اين درآمد را جذب كنند. 
به هرحال دفاتر اس��ناد مرجعي اس��ت كه در آن بحث 
رقابت نيز مطرح است. وقتي كه سقف گذاري نيز انجام 
شد، مخالفيني كه عموماً داراي درآمدهاي كلان بودند، 
مي گفتند اين موجب مي شود درآمد دفاتر يكسان شود 
و رقابت از بين برود كه اصلًا چنين چيزي نه اتفاق افتاد 
و نه ممكن است و در شرايطي كه سقف دو برابر متوسط 
درآمد دفاتر مركز استان هم براي درآمد دفاتر گذاشته 
ش��ده، برخي حتي زير نصف اين درآمد ميانگين را هم 
كسب نمي كنند و برخي نيز سقف خود را پر مي كنند و 
خبرهاي پراكنده نشان مي دهد خيلي از دفاتر تهران و 
شمال كشور سقف شان را از برج هفت و هشت پر كرده اند 

و حتي به زمستان هم نرسيده اند. 
در شرايطي عالي و در حالي كه در برخي از دفاتر بحث 
درآمدهاي حداقلي مطرح مي شود از طرف ديگر صحبت 
در مورد درآمد ماهانه چندصدميليون توماني برخي از 
دفاتر است. با وجود بي توجهي به بحث تقسيم اسناد و 
همچنين كافي نبودن نظارت اين زمينه فراهم شده تا 
موضوع دور زدن سقف درآمد نيز با سختي كمي قابل 
انجام باش��د و افرادي كه درآمدهاي بيش��تر از سقف 
داش��ته اند، بتوانند به كس��ب اين نوع از درآمدها ادامه 
دهند. از سال 99 كه سقف گذاري شروع شد، اخبار دور 
زدن آن نيز منتشر و اكنون نه تنها اين نوع اخبار عادي 
شده، بلكه روش هاي مختلفي نيز در حال انجام است. 
اينها مواردي است كه بايد مورد بازرسي قرار گيرد، ولي 
با توجه به اينكه تعداد بازرس��ان كم و تعداد دفاتر زياد 
است، به خوبي نظارت انجام نمی ش��ود، هرچند اگر از 
سامانه هاي ثبتي يا سامانه كاتب كه جديداً ارائه شده به 
درستي استفاده شود و اين اراده وجود داشته باشد كه 
جلوي دور زدن اسناد رسمي گرفته شود به نظر مي رسد 
مي توان جل��وي دور زدن نظام تعرفه گذاري و س��قف 
درآمدي را گرفت، ولي اين نياز به اراده مسئولان دارد، 
اما در شرايطي كه مقرره نانوش��ته اي در سازمان ثبت 
وجود دارد كه در شهرهايي كه ۷0 درصد دفاتر به سقف 
درآمدي برسند سقف دوباره باز مي شود، اين مسئله نيز 

هنوز اجرايي نشده است. 

ترغيب به سندگريزي با افزايش حق التحرير اسناد رسمي
گزارش »جوان« از تعارض منافع در سازمان ثبت كه به جاي اجراي عدالت برای دفاتر اسناد رسمي، هزينه ها را برگردن مردم انداخته است

رضا عليپور
  گزارش  یک
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وزارت بهداشت:

محموله روغن آلوده به سموم 
مجوز مصرف ندارد

مش�اور ام�ور فن�ي و سياس�تگذاري اداره كل فرآورده ه�اي 
غذاي�ي و آش�اميدني س�ازمان غ�ذا و دارو گف�ت: محمول�ه 
روغ�ن آفتابگ�ردان آل�وده ب�ه س�موم دف�ع آف�ات، از نظ�ر 
س�ازمان غ�ذا و دارو ام�كان ترخي�ص و مص�رف ن�دارد. 
اخيراً انتش��ار خبر توزيع بيش از 4۷ هزار تن روغن آلوده،  مس��موم و 
تاريخ گذشته در برخي از رسانه ها، حاش��يه هايي ايجاد كرده است. بر 
اساس ادعاي برخي رسانه ها، با وجود تأكيد صريح سازمان غذا و دارو 
مبني بر مسموميت روغن ها به سموم كشاورزي و آفت كش ها و تاريخ 
مصرف گذشته بودن روغن ها، دستور ترخيص بيش از 4۷ هزار تن از 

آنها و توزيع در كشور، صادر شده است. 
يوسف صادقيان، مشاور امور فني و سياستگذاري اداره كل فرآورده هاي 
غذايي و آشاميدني سازمان غذا و دارو در گفت وگو تسنيم با بيان اينكه 
اين ميزان روغن خام آفتابگردان در سال ۱400 وارد كشور شده است، 
اظهار كرد: معاونت غذا و داروي دانشگاه علوم پزشكي هرمزگان نسبت 
به نمونه برداري و آناليز اي��ن روغن در آن زمان اقدام كرده اس��ت كه 
به دليل مغايرت در باقي مانده س��موم دفع آفات نباتي، اين محموله 

نتوانست مجوز ترخيص اخذ كند. 
وي افزود: واردكننده اين روغن درخواست نمونه برداري مجدد را ارائه 
كرد كه باتوجه به اينكه كالا، يك كالاي استراتژيك بود سازمان غذا و 
دارو با اين درخواست موافقت كرد كه اين آزمايشات مجدداً تكرار شد. 
س��ه مرحله نمونه برداري و پنج بار آزمايش انجام شد و در همه موارد 

نمونه برداري، عدم انطباق در باقي مانده سموم دفع آفات محرز شد. 
مش��اور امور فن��ي و سياس��تگذاري اداره كل فرآورده ه��اي غذايي و 
آشاميدني سازمان غذا و دارو بيان كرد: در همين راستا هم به صاحب 
كالا و هم به معاونت غذا و داروي هرمزگان، عدم ترخيص و لزوم مرجوع 
كردن آن ابلاغ شد. اين آزمايشات هم در آزمايشگاه هاي معاونت غذا و 
داروي هرمزگان و هم در آزمايشگاه مرجع سازمان غذا و دارو به عنوان 
معتبرترين آزمايشگاه كشوري در حوزه غذا انجام شده است، بنابراين 
اعلام مي كنيم كه اين محموله روغن از نظر سازمان غذا و دارو امكان 
ترخيص و مصرف ندارد و اقدامات قانوني نيز از سوي مرجع قضايي در 

دست اقدام است تا اين كالا مرجوع شود. 

در ش�رايطي عال�ي و در حالي ك�ه در برخي از 
دفاتر بحث درآمدهاي حداقلي مطرح مي شود 
از طرف ديگر صحب�ت در مورد درآم�د ماهانه 
چندصدميلي�ون توماني برخي از دفاتر اس�ت. 
با وج�ود بي توجهي به بحث تقس�يم اس�ناد و 
همچنين كافي نبودن نظارت اين زمينه فراهم 
ش�ده تا موضوع دور زدن س�قف درآمدي نيز 
با س�ختي كمي قابل انجام باش�د و افرادي كه 
درآمدهاي بيشتر از سقف داش�ته اند، بتوانند 
به كس�ب اي�ن ن�وع از درآمده�ا ادام�ه دهند


